
 

دولت به موضوع ابزار بی توجه نباشد

ابزار الفبای تولید و صنعت است و هیچ تولیدی بدون 
خ نخواهد داد همچنین ابزارفروشان متخصصان  ابزار ر
که پس از صرف عمر به عنوان  روش های تولید هستند 
بزرگ ترین سرمایه خود به این درجه از تشخیص می رسد 
که نیاز صنایع مختلف چه نوع ابزاری است و بهترین مسیر 
تامین آن چگونه است. به همین دلیل تأمین ابزار تنها با 
مراقبت و رشد زنجیره کامل تولید، تجارت و توزیع مقدور 
است. متأسفانه در ماه های اخیر شاهد کم توجهی و شاید 
بی توجهی دولتمردان نسبت به اهمیت موضوع زنجیره 
تأمین ابزار در جهت رشد و جهش تولید هستیم. تغییرات 
گهانی مقررات خصوصاً در رابطه  با تجارت خارجی، تولید  نا
و تجارت را با چالش های متفاوتی روبه رو کرده است. این 
محدودیت ها در ثبت سفارش ردیف تعرفه های گمرکی 
مرتبط با ابزار و سایر کالاها توسط وزارت صنعت، معدن 
و تجارت برای تولیدکنندگان و تجار باعث ایجاد آسیب 
جبران ناپذیری بر بدنه تولید شده است. خوشبختانه با 
پیگیری صورت گرفته از طرف اتحادیه بخش بزرگی از این 
محدودیت ها رفع شده است و بخش دیگر آن مرتبط با 
سهمیه ارزی در نظر گرفته شده برای تولیدکنندگان و تجار 
است که با واقعیات نیاز همخوانی ندارد.  همچنین به 
دلیل شرایط اقتصادی و سیاسی در چند ماه اخیر و پس 
از شهادت رئیس جمهور شهید آیت ا... رئیسی و انتظار 
جامعه برای بررسی تغییرات ناشی از تحول در رأس قوه 
مجریه، همچنین ناترازی انرژی که موجب کاهش فعالیت 
کارخانه های تولیدی شده است. باعث وقوع رکود در 
لات شده  کسب وکارها علی الخصوص تأمین کنندگان ابزارآ
که تا حدودی قابل پیش بینی بود و اما میزان رکود بیش از 

مقدار پیش بینی شده رخداد نمود. 
امیدواریم که رئیس جمهور محترم و دولت وفاق ملی 
هرچه سریع تر و پرقدرت فعالیت خود را آغاز و در اولین 
اقدام به بخش صنعت، معدن و تجارت توجه ویژه داشته 
باشند.  نکته بعدی مسیر توسعه کسب وکار فضای مجازی 
است. متأسفانه این فرصت بزرگ به دلیل عدم برنامه ریزی 
و بررسی در حال تبدیل شدن به تهدید است. ازآنجایی که 
در بخش توزیع، تحویل کالای فیزیکی به عنوان نتیجه 
یکسان فعالیت در فضای مجازی یا حقیقی است؛ بنابراین 
باید مدیریت توزیع بر اساس نوع محصول انجام پذیرد تا 
قابلیت دفاع از حقوق مصرف کننده توسط اتحادیه های 
صنفی مرتبط وجود داشته باشد و همچنین این بستر در 
اختیار سودجویان قرار نگیرد تا با سوءاستفاده از اعتماد 
کنند همچنین  کالای قاچاق و بی کیفیت عرضه  مردم 
درصورت نیاز به پیگیری برای جرائم و تخلفات، اتحادیه 
تخصصی بتواند به موضوع ورود کند.  این موضوع از دو 
جهت موردتوجه واحدهای صنفی است اول اینکه ضرایب 
مالیاتی مرتبط با فعالیت در فضای مجازی قابل مقایسه 
با کسب وکار در فضای حقیقی نیست و به رغم هزینه های 
هنگفت همچون اجاره، کارمند، قبوض و... ضرایب مالیاتی 
برای کسب وکارهای حقیقی ضرایب بالاتری است.  نکته 
دوم اینکه واحدهای صنفی دارای پروانه ضمن پایبندی 
به قوانین کشور مورد رصد تخصصی سازمان های ناظر 
و  جعلی  بی کیفیت،  محصولات  ارائه  امکان  و  هستند 
قاچاق در کمترین حالت قرار دارد درصورتی که در حال 
حاضر تشخیص کسبه معتبر و غیر معتبر به دلیل عدم 
مدیریت تخصصی کسب و کار در فضای مجازی به سختی 

امکان پذیر است. 

گرانی لوازم التحریر
اعتماد مردم از مسئولان به خاطر عدم رسیدگي به مشکلات 
اقتصادي سلب شده است. بار گراني چنان بر مردم فشار آورده 
که تاب و تحمل شان را از دست داده اند و در حال حاضر گرانی 
وسایل مدرسه و لوازم التحریم تاب و توان مردم را بریده است. 
تصویب  قوانین ضربتي و رسیدگي فوري به مساله گراني آرزوي 

دیرینه مردم و خواست تمام آحاد جامعه است.
محمدزاده از تهران

اتباع خارجی
کار  که در تهران مشغول به  تکلیف افغانی های غیرمجاز 
هستند و تشکیل خانواده  می دهند و زاد و ولد می کنند چه 
می شود. در حال حاضر جمعیت افغان ها خیلی زیاد شده 
است و مشکلات زیادی را برای مردم ایجاد کرده اند از مسئولان 

تقاضا داریم که نسبت به این موضوع عاقلانه تصمیم بگیرند.
کمالی تهران 

آسفالت
ک احتیاج مبرم به آسفالت دارد. این جاده  جاده بروجرد به ارا
آنقدر چاله دارد که باعث می شود که خسارات سنگینی به وسایل 
نقلیه وارد شود از مسئولان راهداری درخواست رسیدگی به این 

موضوع را داریم. 
ک  سمیعی از ارا

رسیدگی به دادگاه ها
از آقای اژه ای درخواست داریم که بازرس های خود را به 
دادگاه های بابل بفرستند که ببیند مشکلات مردم در این 
دادگاه حل نمی شود و پرونده ها همه در دادگاه خوابیده است.
یک شهروند از بابل

آرمان ملی: از نام شینا انصاری به عنوان سومین زن در 
کابینه و دستگاه مسعود پزشکیان، رئیس دولت چهاردهم، 
رونمایی شد، بنا به گفته خود او، همکارانش در سازمان 
حفاظت از محیط زیست، محیط بانان شریف، کارشناسان 
خدوم، استادان دانشگاه، فعالان سازمان های مردم نهاد و 
خبرنگاران پرتلاش حوزه محیط زیست و تمام اقشار مختلف 
مردم انتصاب او را تبریک گفتند و او ضمن قدردانی، از همه 
کاهش  که به منظور مدیریت سبز در  بزرگواران خواست 
پسماند و پرهیز از هزینه های غیرضروری از ارسال هرگونه تاج 
گل، نصب بنر و پارچه نوشت و سایر اقدامات مشابه اجتناب 
کنند و اظهار امیدواری کرد که با همت همه آن ها که نام 
برده شد، بتوانیم برای بهبود وضعیت محیط زیست کشور و 

اعتلای سازمان حفاظت محیط زیست بکوشیم. 
زن،  سومین  عنوان  به  انصاری  انتخاب  که  گفت  باید 
کنون بر مسند قدرت  رکورد جدیدی در دولت هایی که تا
نشسته اند، رکورد تازه ای محسوب نمی شود؛ مشاور امور 
بانوان و ریاست حفاظت از محیط زیست که در دولت روحانی 
میان خانم ها مولاوردی و ابتکار دست به دست می شد؛ 
انتخاب اولین زن به عنوان وزیر هم در سمت وزیر بهداشت به 
نام محمود احمدی نژاد ثبت شده بود. بد نیست به این نکته 
هم اشاره کنیم که حسن روحانی قول سه وزیر زن در کابینه 

خود را داده بود که به جایی نرسید. 
در این گزارش ضمن نگاهی به کارنامه کاری شینا انصاری، 
سری هم می زنیم به صحبت های او در ذیل تشکر از کسانی 
که تبریک گفته اند و نیز اولین بازدید از مناطق محیط زیستی 

که خیلی زود شروع شد. 

   رئیس جدید سازمان محیط زیست کیست؟
پس از انتصاب روابط عمومی سازمان حفاظت از محیط 
زیست، شینا انصاری در پیامی که روز جمعه منتشر شد، گفت: 
از همه همکاران عزیزم در سازمان حفاظت از محیط زیست، 
محیط بانان شریف، کارشناسان خدوم، استادان دانشگاه، 
فعالان سازمان های مردم نهاد و خبرنگاران پرتلاش حوزه 
محیط زیست و تمام اقشار مختلف مردم که انتصاب اینجانب 
گزارش روابط عمومی  گفته اند، سپاسگزارم.  به  را تبریک 
سازمان محیط زیست، انصاری در اولین پیام خود، اینطور 
ادامه داد: از همه بزرگواران انتظار می رود به منظور مدیریت 
کاهش پسماند و پرهیز از هزینه های غیرضروری  سبز در 
از ارسال هرگونه تاج گل، نصب بنر و پارچه نوشت و سایر 
اقدامات مشابه اجتناب کنند. امید است با همت همه شما 
بتوانیم برای بهبود وضعیت محیط زیست کشور و اعتلای 

سازمان حفاظت از محیط زیست بکوشیم. 
اما شینا انصاری که با حکم مسعود پزشکیان به عنوان 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت از محیط 

زیست در دولت چهاردهم منصوب شده کیست؟
انصاری تحصیلکرده در رشته کشاورزی و محیط زیست 
است. او مقطع کارشناسی را در رشته مهندسی کشاورزی 
گیاه پزشکی در سال ۱۳۷۵ در دانشگاه بوعلی سینا همدان 
به پایان رسانده و در سال ۱۳۷۸ مدرک کارشناسی ارشد را در 
رشته مهندسی کشاورزی از واحد علوم و تحقیقات دانشگاه 
آزاد اسلامی دریافت کرد. انصاری در رشته مدیریت محیط 
زیست از واحد علوم و تحقیقات تهران موفق به اخذ مدرک 

دکتری شد. 
او سال ۷۹ به عنوان کارشناس در اداره کل حفاظت از 
محیط زیست استان تهران شروع به کار کرد و سال ۸۱ به 
عنوان سرپرست اداره حفاظت از محیط زیست شهرستان ری 
منصوب و از سال ۱۳۸۴ رئیس اداره حفاظت از محیط زیست 

شهرستان تهران شد. 
از دیگر سمت های انصاری می توان به معاون اداره کل 
حفاظت از محیط زیست استان تهران )۸۹- ۱۳۸۷( اشاره کرد. 

او در سال ۱۳۸۹ به سمت معاون فنی اداره کل محیط 
زیست استان البرز و در سال ۱۳۹۲ به عنوان مدیرکل دفتر 
گیر آلودگی سازمان حفاظت ازمحیط زیست منصوب  پایش فرا
شد. انصاری سال ۸۹ به عنوان مدیرکل محیط زیست و 
توسعه پایدار شهرداری تهران پا به شهرداری گذاشت و تا 
سال ۱۴۰۱ این مسئولیت را برعهده داشت.  انصاری همچنین 
دارای تالیفاتی در حوزه محیط زیست است و در حالی پس 
از معصومه ابتکار و فاطمه واعظ جوادی به عنوان سومین 
بانو سکاندار سازمان حفاظت محیط زیست شده است که 
ج  از رده کارشناس فعالیت خود را در این سازمان آغاز و مدار
مدیریتی را طی کرد. انصاری همچنین دانش آموخته رشته 

مدیریت محیط زیست است. 
اولویت های محیط زیستی انصاری در دولت چهاردهم

انصاری در روند انتخاب رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست با اشاره به برنامه های خود گفته بود: یکی از مهم ترین 
مسائل ناترازی آب و انرژی است همچنین تامین پایدار 
ک و کنترل گرد و  ک، اجرای کامل قانون هوای پا سوخت پا

غبار از مهم ترین مشکلات کنونی است. 
کید بر استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی  او با تا
معتقد بوده که باید در سازمان حفاظت ازمحیط زیست و 
دولت در راستای شفافیت، قانون محوری و پاسخگویی 
حرکت موثری داشته باشیم، همچنین موضوع دسترسی 
آزاد به اطلاعات از اهمیت بسزایی برخوردار است. انصاری 
استفاده از تجارب دنیا در حوزه محیط زیست، مدیریت 
پسماند، فاضلاب، تقویت جایگاه صندوق ملی محیط زیست 
و افزایش سرمایه گذاری در کسب و کارهای سبز را مهم ترین 

موضوعات مورد توجه خود اعلام کرده. 
انصاری در گفت وگویی با ایسنا به مهم ترین موضوعات 
محیط زیستی پزشکیان پرداخته و توجه به اقتصاد سبز را از 
جمله آن ها ذکر کرده و گفته: اقتصاد سبز در ایران از برنامه 
ح بود، ولی متاسفانه از آن غفلت شد.  چهارم توسعه مطر
هرچند برخی تلاش ها در زمینه تحقق اقتصاد سبز صورت 
گرفته است اما لازم است اقتصاد سبز در برنامه محیط زیستی 

گنجانده و به صورت ریشه ای به آن پرداخته شود. 
او ارتقای منابع انسانی و بودجه ای سازمان محیط زیست 
که توجه به آن به طور  را موضوع بسیار مهمی ارزیابی کرد چرا

قطع می تواند به افزایش انگیزه کارکنان سازمان بینجامد. 
از  تقویت جایگاه سازمان حفاظت  انصاری، همچنین 
کمیتی را ضرورت توصیف  محیط زیست به عنوان یک نهاد حا
کید  و بر ضرورت تقویت جایگاه شورای عالی محیط زیست تا
کرد. به گفته او رئیس جمهور بر ضرورت رعایت ملاحظات 
کید دارد و ارزیابی  ح های توسعه ای تا زیست محیطی در طر

زیست محیطی نباید حالت نمادین داشته باشد. 
انصاری همچنین به افزایش طوفان های گرد و غبار به 
کاهش  منطقه اشاره و تعاملات منطقه ای و جهانی برای 
مشکل گرد و غبار را یکی از موضوعات محیط زیستی مورد 

توجه دولت چهاردهم ذکر کرد و دیپلماسی آب و آب های 
فرامرزی از موضوعات مهم برشمرد.  او برقراری زمینه تعامل و 
بهره مندی از تجربه های جهانی و دانش روز و حضور موثر در 
کراتی مرتبط با محیط زیست به منظور  سطوح مختلف مذا
جذب منابع، ارتقای توانمندی و تأمین منافع ملی را از موارد 

حائز اهمیت در این حوزه برشمرد. 
گیاهی و جانوری اعم از  گونه های مختلف  او همچنین 
غ و... و جلوگیری از انقراض این گونه ها را  یوزپلنگ، میش مر
از موضوعات مورد توجه دولت چهاردهم ذکر کرد و گفت: در 
کوسیستم های  این جهت حفاظت از تنوع زیستی، مدیریت ا
حساس و ارزشمند مانند پارک های ملی و آثار طبیعی ملی و 
کمیت قانون بر  ضابطه مند کردن محیط زیست با اعمال حا
آنها، یکی از موارد مهم است. بر این اساس در برنامه تهیه شده 
حفاظت و بهره برداری پایدار از تنوع زیستی و منابع ژنتیکی در 
کشور و تدوین »سند حقوقی الزام آور در چارچوب کنوانسیون 

کید قرار گرفته است.  تنوع زیستی« مورد تا
با توجه به آنکه کشور با چالش های مختلف زیست محیطی 
، تخریب زیستگاه ها، تغییرات  مانند آلودگی هوا، گرد و غبار
اقلیمی، خشک شدن برخی تالاب ها و... دست و پنجه نرم 
می کند و مدیریت این موضوعات نیازمند جلب همکاری 
دستگاه های مختلف مانند وزارت جهادکشاورزی، وزارت 
نیرو و وزارت نفت است، باید منتظر ماند و دید که انصاری 
چه مسیری را برای استیفای حقوق محیط زیست در پیش 
می گیرد. با این انتصاب، انصاری هفتمین رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست کشور پس از ارتقای جایگاه اداری آن 

در سطح معاون رئیس جمهور به شمار می رود. 

   بازدیدها از همان روز اول آغاز شد
حفاظت  سازمان  رئیس  و  رئیس جمهور  معاون 
ازمحیط زیست در نخستین روز کاری خود با هدف دیدار با 
محیط بانان و اطلاع از آخرین وضعیت حفاظتی از منطقه 
حفاظت شده ورجین بازدید کرد. شینا انصاری روز جمعه - 
دوم شهریور - از پاسگاه محیط بانی و مرکز بازدید کنندگان 
حیات وحش گلندوئک منطقه حفاظت شده ورجین بازدید 
کرد.  منطقه حفاظت شده ورجین منطقه ای کوهستانی در 
بخش لواسانات از توابع شهرستان شمیرانات است. این 
منطقه در شمال  شرق تهران قرار دارد و از شمال با پارک 
ملی لار و از سمت شرق با منطقه حفاظت  شده البرز مرکزی 
هم مرز است.  منطقه ورجین قبل از پیروزی انقلاب یکی از 
شکارگاه های سلطنتی بود و به  صورت قرق سلطنتی حفاظت 
می شد.  این منطقه پس از پیروزی انقلاب در سال ۱۳۵۸ به 
گذار و در تاریخ۱۳6۱/6/۲۱  سازمان حفاظت محیط زیست وا
زیست  محیط  عالی  شورای   ۸۹ شماره  مصوبه  اساس  بر 
به عنوان منطقه حفاظت شده ورجین معرفی و با مساحت 
۲6,۹۰۷ هکتار تحت مدیریت اداره کل حفاظت محیط زیست 

استان تهران قرار گرفت. 
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یادداشت

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

حفاظت از محیط زیست از همان روز انتصاب رئیس جدید، شروع شد؛ 

برای من تاج گل نفرستید 
   رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست در اولین روز کاری خود از ورجین بازدید کرد

 تدوین طرح جامع ساماندهی 
صنوف پایتخت

فرماندار شهرستان تهران بر لزوم تدوین طرح 
کید  جامع ساماندهی صنوف کلانشهر تهران، تأ
کرد و گفت: ساماندهی صنوف کلانشهر تهران 
نیازمند یک کارجامع مبتنی بر مطالعات دقیق 
است.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف 
تهران، احمد قیومی درباره شهرک های صنعتی 
نیز توضیح داد که »از طریق اداره صمت گام های 
موثری در راستای ساماندهی برداشته شده، اما 
نگاه این است که باتوجه به گستردگی جمعیت و 
خطرات مختلف باید موضوع آلایندگی هوا و غیره 
از طریق ایمن سازی کاهش یابد. در حقیقت 
ضرورت ایجاد شهرک های صنفی بیش از هر 
زمان دیگر در کلانشهر تهران احساس می شود، 
صنعت دارای الزامات مختلفی است و الزمات 
صنوف کاملا متمایز از صنعت است و این اقدام 
در راستای ایمن سازی و رونق بخشی به صنوف 
کلانشهر تهران در حال اجرا است.« قیومی، 
کید کرد: کلانشهر تهران نیازمند یک کار جامع  تا
و مبتنی بر مطالعات دقیق است تا ضمن هدایت 
صحیح و رفع خطرات احتمالی باعث رونق 
بخشی به صنوف و سهولت در رفت و آمد مردم 
شود.  فرماندار تهران در تشریح لزوم ساماندهی 
ح جامع،  صنوف در تهران در قالب تدوین طر
تصریح کرد که بی تردید در تهران باید ساماندهی 
بنکداران موادغذایی تهران به ویژه در مناطق ۱۱ 
و ۱۲ مورد توجه قرار گیرد که بر همین اساس طی 
یک برنامه زمان بندی شده، اقدامی ویژه برای 
بنکداران تهران در راستای بهبود کسب و کار و 
نیز ساماندهی این صنف، عملیاتی خواهد شد. 
به گفته او: بازار تهران نیازمند ساماندهی 
بیش از پیش است و با توجه به حوادث احتمالی 
مکان صنوف و نوع شغل و محصولاتی که در آنجا 
تولید و به فروش می رسانند؛ لزوم ساماندهی 
این صنوف بیش از پیش ضروری است، برخی 
صنوف با مواد اولیه قابل اشتعال سر و کار دارند 
تا خطر  ایمن سازی شود  آنها  باید محل  که 

احتمالی شکل نگیرد. 

رانندگی بیش از زمان مجاز 
چقدر جریمه دارد؟

رانندگی با وسایل نقلیه عمومی دارای مدت 
زمان مجازی در طول روز است و در صورتی که 
راننده بیش از زمان مجاز رانندگی کند، ۴۰۰ هزار 
تومان جریمه خواهد شد.  از ۲۳ تیرماه مبالغ 
جریمه های راهنمایی و رانندگی که از سال ۹6 
کنون تغییر نکرده بود، با ابلاغ سرپرست وقت  تا
نهاد ریاست جمهوری، افزایش پیدا کرد و از این 
تاریخ به بعد تخلفات رانندگی با نرخ های جدید 
جریمه می شود.  بر اساس قانون، هر راننده 
وسیله نقلیه عمومی، می تواند تنها ۹ ساعت 
در طول شبانه روز رانندگی کند. به همین دلیل 
برای مسافت های طولانی، حتما باید از کمک 
راننده استفاده شود. بر اساس جدول جدید 
جرائم رانندگی، تخلف »رانندگی با وسایل نقلیه 
عمومی بیش از زمان مجاز« در تمام کلانشهرها، 
شهرها و روستاها ۴۰۰ هزار تومان جریمه در پی 

خواهد داشت.  

 ۹0درصد موتورسیکلت های 
باید از رده خارج شوند

رانندگی تهران  رئیس پلیس راهنمایی و 
موتورسیکلت  میلیون   ۴.۵ تردد  از  بزرگ، 
درصد   ۹۰ که  گفت  و  داد  خبر  تهران  در 
موتورسیکلت هایی که در معابر تردد می کنند، 
فرسوده هستند.  سرهنگ ابوالفضل موسوی 
به تعداد  اشاره  با  ایسنا  با  گفت وگو  پور در 
 ۱۴ ، کشور گفت: در سراسر  موتورسیکلت ها 
میلیون موتورسیکلت درحال تردد هستند 
که چهار و نیم میلیون موتورسیکلت آن در 
تعداد  از  درصد   ۳۰ یعنی  هستند.  پایتخت 
کشور در تهران تردد  کل موتورسیکلت های 
می کنند.  وی افزود: در بررسی ها مشخص 
موتورسیکلت های  از  درصد   ۹۰ که  شد 
پایتخت، به سن فرسودگی رسیده اند. یعنی 
شرایط این وسایل نقلیه به نحوی است که 
کنند.  اصلا نمی توانند معاینه فنی دریافت 
۱۰ درصد  ، بیش از  همچنین بر اساس آمار
آلاینده ها را همین موتورسیکلت های فرسوده 
می شوند.  هوا  آلودگی  باعث  و  کرده  تولید 
موسوی پور گفت: تمام این موتورسیکلت های 
ج شوند و مالکان دیگر  فرسوده باید از رده خار

اجازه استفاده از آنها را نداشته باشند.  

نصب 78 دستگاه شارژ خودروی 
برقی در تهران

ک و  سرپرست معاونت توسعه حمل  و نقل پا
آموزش سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران 
در مورد آخرین وضعیت نصب جایگاه های شارژ 

خودروی برقی در تهران توضیحاتی ارائه کرد. 
نصب  وضعیت  آخرین  درباره  نجاتی  ولی 
جایگاه های شارژ خودروی برقی در تهران با بیان 
اینکه حدود ۷۸ دستگاه در قالب ۱6 جایگاه در 
شهر تهران نصب شده است که حدود ۷۰ درصد 
راه اندازی شدند، گفت: برای پروژه های آتی 
در حوزه برقی سازی یک مطالعه ای در سطح 
شهر تهران در حال انجام است که حدود ۱۴۴ 
دستگاه دیگر در ۲۴ نقطه نصب شود که این 
دستگاه های شارژ هم به خودروهای حمل 
کسی و اتوبوس و هم  ونقل عمومی اعم از تا

خودروی شخصی برق رسانی می کند. 

مهدی باقرپو
رئیس اتحادیه صنف ابزارفروشانِ تهران

رئیس کل سازمان نظام پرستاری با اشاره 
به شفاف نبودن فرمول پرداخت تعرفه های 
پرستاری و ارائه پیشنهاداتی در این باره، ورود 
وزیر بهداشت به آن و تعیین تکلیف سریع 

موضوع را خواستار شد. 
با  ایسنا،  با  گفت وگو  در  نجاتیان  احمد 
کارگروه  بررسی فرمول پرداخت  بیان اینکه 
وزارت  در  پرستاری  خدمات  تعرفه گذاری 
بهداشت تشکیل شده، اظهار کرد: کارگروه 
کنون  بررسی فرمول پرداخت تعرفه گذاری تا
دوبار تشکیل جلسه داده و مسائلی در این 

جلسه مورد بررسی قرارگرفته است. 
پرستاران  نگرانی های  اینکه  بیان  با  او 
خدمات  تعرفه گذاری  قانون  با  ارتباط  در 
پرستاری از ۲ وجه قابل بررسی است، گفت: 
»شفاف نبودن فرمول پرداخت« و »پرداخت 
با تاخیر« جزو نگرانی های پرستاران در ارتباط 
با قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری به 
حساب می آید. پرستاران بر این باور هستند 
که فرمول کنونی پرداخت تعرفه های پرستاری 
گرچه وزارت بهداشت  چندان شفاف نیست. ا
نسبت به ارائه فرمول پرداخت تعرفه ها اقدام 
کرده اما میزان تعرفه های دریافتی پرستاران 
در بخش ها و بیمارستان ها با عملکرد یکسان، 
متفاوت است. به طور مثال، پرستاران یک 
بیمارستان مبلغ ۳ میلیون تومان به عنوان 
تعرفه دریافت می کنند درحالی که پرستاران 
 ۸ مشابه  عملکرد  با  دیگر  بیمارستان  یک 
میلیون تومان در قالب تعرفه پرستاری دریافت  
می کنند. رئیس کل سازمان نظام پرستاری 
با بیان اینکه اختلاف تعرفه دریافتی برای 
کید  پرستاران از معنا و مفهوم تهی است، تا
کرد: هنگامی که پرستاران تعرفه های یکسان 

برای بیمارستان ها تولید می کنند، انتظار دارند 
میزان تعرفه مشابه هم دریافت کنند. 

   ۸ ماه معوقه برای تعرفه ها
نجاتیان با بیان اینکه تعرفه های پرستاری 
داد:  توضیح  می شود،  پرداخت  تاخیر  با 
تعرفه های پرستاری با تاخیر پرداخت می شود 
و بررسی ها بیانگر این است که به طور متوسط 
۸ ماه معوقه داریم. تعرفه ها به دلیل عملکرد 
پرداخت  تاخیر  با  بیمه گر  سازمان های 

می شوند. 
    فرمول پیشنهادی برای تعرفه ها

او با بیان اینکه سازمان نظام پرستاری 
فرمول پیشنهادی مدنظر خودرا به وزارت 
گفت: سازمان نظام  ارائه داده،  بهداشت 
پرستاری، فرمول پیشنهادی خود را با توجه 
به دغدغه های پرستاران در مواجهه به نحوه 
پرداخت تعرفه ها به وزارت بهداشت ارائه داده 
است. بر اساس فرمول پیشنهادی، میان 
تعرفه دریافتی و کارانه ایجاد شده پرستاران 
ارتباط مستقیم وجود دارد. فرمول پیشنهادی 
سازمان نظام پرستاری، روشن و شفاف است 
به نحوی که پرستاران می توانند میزان تعرفه 

تولیدی خود را محاسبه کنند. 
پرداخت تعرفه با توجه به بخش بیمارستانی
پیشنهادی  فرمول  به  اشاره  با  نجاتیان 
سازمان نظام پرستاری گفت: براساس فرمول 
پیشنهادی سازمان نظام پرستاری، تعرفه 
دریافتی پرستاران با توجه به بخشی که در 

آن به ارائه خدمت می پردازند حدود 6۰ تا 
۸۰ درصد تفاوت دارد. بر اساس این الگو، 
پرستاران می دانند در صورتی که بیمار بیشتری 
تحت پوشش داشته باشند تعرفه بیشتری 
دریافت می کنند. پرستاران به دلیل کمبود 
تعداد  از  که  هستند  ناچار  انسانی  نیروی 
بیمار بیشتری مراقبت کنند و با توجه به این 
شرایط در صورت اجرای فرمول پیشنهادی 
تعرفه  می توانند  پرستاری  نظام  سازمان 
بیشتری دریافت کنند.  او با بیان اینکه ارزش 
تعرفه پرستاری طی سال های گذشته رشد 
گرچه ارزش ریالی  خوبی داشته، اظهار کرد: ا
تعرفه های پرستاری طی سال  گذشته رشد به 
نسبت خوبی داشته اما بازنگری تعرفه های 

پرستاری امری ضروری است. 
   خدمت از پرستاران اما به نام دیگران

رئیس کل سازمان نظام پرستاری با بیان 
خدماتی  انجام  حال  در  پرستاران  اینکه 
هستند که تعرفه آن برای گروه های دیگر لحاظ 
می شود، توضیح داد: پرستاران هم چنان 
مانند گذشته در حال انجام خدماتی هستند 
لحاظ  دیگر  گروه های  برای  آن  تعرفه  که 
می شود. منظور این است پرستاران خدماتی را 
ارائه می دهند اما خدمات ارائه شده به نام یک 
گروه دیگر ثبت می شود. هنگامی که پرستاران 
نسبت به ارائه یک خدمت اقدام می کنند، 
انتظار دارند که تعرفه ها نیز برای آنها لحاظ 
شود نه اینکه برای یک گروه دیگر درنظر گرفته 

شود. سازمان نظام پرستاری به این موضوع 
ورود کرده و در بسته پیشنهادی خود خواسته 

که این موضوع در کانون توجه قرار گیرد. 
   بررسی فرمول در وزارت بهداشت

نجاتیان با بیان اینکه کارگروه بررسی فرمول 
۲ بار تشکیل  کنون  تعرفه های پرستاری تا
جلسه داده درباره نتایج برآمده از این جلسات 
نظام  سازمان  پیشنهادی  فرمول  گفت: 
پرستاری بر مبنای بخش های بیمارستانی 
ساختاری  دلیل  همین  به  و  شده  تنظیم 
یکسان  و  مشترک  فرمولی  دارد.  پیچیده 
نمی توان برای تمام بخش ها درنظر گرفت؛ به 
طور مثال، فرمول پرستاری که در اتاق عمل 
خدمت رسانی می کند با فرمول پرستار بخش 
کلینیکی متفاوت است. بررسی فرمول ها برای 
هر پرستار با توجه به بخش بیمارستانی یک 
کار سخت و زمانبر است. تصمیم بر این است 
که وزارت بهداشت پینشهادهای را بررسی کند 
و جلسه های بعدی طی یک یا دو هفته آینده 
برگزار شود.  او با بیان اینکه بررسی تعرفه های 
پرستاری به کارگروه وزارت بهداشت محدود 
پرستاری  نظام  سازمان  افزود:  نمی شود، 
درنظر دارد کارگروه اختصاصی خود در ارتباط با 
تعرفه های پرستاری را طی هفته آینده تشکیل 
دهد. کارگروه های بررسی فرمول »سازمان 
نظام پرستاری« و »وزارت بهداشت« هرکدام 
به بررسی فرمول می پردازند و نتایج حاصله 
وزیر  امیدواریم  می گذارند.  ک  اشترا به  را 
بهداشت دولت چهاردهم پس از اینکه سکان 
هدایت وزارتخانه را در دست گرفت، رسیدگی به 
وضعیت تعرفه های پرستاری را در کانون توجه 
قرار دهد و صدور دستورالعمل درباره تعرفه ها 

جزو اولین اقدامات ایشان باشد. 

شفاف نبودن فرمول پرداخت تعرفه های پرستاری

درخواست از وزیر بهداشت


